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„Sistemul bancar ia în
calcul scenariile în care
rãzboiul sau crizele
existente ar escalada”

(Interviu cu Bogdan Neacºu, Preºedintele Consiliului Director al Asociaþiei Române a
Bãncilor ºi Preºedintele CEC Bank)

l „Inflaþia va avea o singurã cifrã, iar ROBOR-ul a intrat într-un palier de stabilizare,
ceea ce ne oferã un confort temporar” l „Chiar dacã avem crize suprapuse, populaþia
este bine sã economiseascã” l „Nicio bancã nu va fi la fel de flexibilã dacã va vedea cã
veniturile unui client îi permit acestuia plata datoriilor”

Jurnalist: Pornim discuþia de la
actualul context macroeconomic:
avem dobânzi crescute, inflaþie
mare, crizã energeticã, crizã sanita-
rã, un rãzboi la graniþã. Suntem sau
nu într-o crizã economicã generali-
zatã? ªi dacã da, dar ºi dacã nu, care
ar trebui sã fie comportamentul fi-
nanciar al consumatorului în aceastã

perioadã?
Bogdan Neacºu: Exact acum

un an aveam o discuþie similarã,
când tocmai începuse acest rãzboi
ºi ne confruntam cu primele pro-
bleme generate de el: retragerile
de numerar ºi o oarecare panicã în
rândul populaþiei ºi al consumato-
rilor faþã de economiile lor ºi de

ceea ce va urma.
A fost o perioadã plinã de nepre-

vãzut ºi cred cã în continuare sfera în
care putemoferi o predictibilitate are
un orizont foarte larg. Încã ne putem
referi doar la aspece ce vor avea loc
pe termen scurt sau mediu. Facem
eforturi sã ajungem la un nivel de
stabilitate ºi sã oferim întregii eco-
nomii predictibilitate.

Anul trecut ºi la începutul acestui
an ne-am lovit de problema inflaþiei.
Probabil pe finalul lui 2023 inflaþia
va avea o singurã cifrã, lucru care ne
bucurã. Vedem cã ºi ROBOR-ul a in-
trat într-un palier de stabilizare, iar
toate lucrurile acestea ne oferã un
confort temporar, astfel încât sã ne
ajustãm mãsurile pe care le luãm ºi
sã asigurãm o oarecare predictibili-
tate clienþilor noºtri. Ce cred cã este
foarte important în aceastã perioadã
este prudenþa în tot felul de decizii,
fie cã vorbim de maniera în care ne
investim banii, de maniera în care
economisim sau luãmdecizii în busi-
ness-urile noastre. Trebuie sã fim
prudenþi.

Populaþia este bine sã economise-
ascã, chiar dacã vorbim de crize su-
prapuse. Important este cã nu ne
aflãm într-o recesiune sau cel puþin

pânã acum s-a evitat intrarea în rece-
siune, iar premisele aratã cã este fo-
arte posibil sã nu ajungem acolo.

România a performat bine în ace-
astã perioadã; din punct de vedere
economic am avut o creºtere, chiar
ºi sub acest imperiu al inflaþiei. De-
rapajele noastre nu prea au existat
sau au fost atât de bine controlate,
încât ne putem permite sã spunem
cã suntem într-o economie stabilã,
lucru care se vede ca premisã ºi pen-
tru acest an, cu toate aspectele care
þin de economie, de inflaþie, de ener-
gie, de politicã. Suntem într-un con-
text care ne perminte sã spunem
acest lucru.

Dacã este sã ne întoarcem la servi-
ciile bancare ºi la ceea ce face popu-
laþia, raportat la experienþa din
2008-2010, pentru cã acea crizã a
avut diferite efecte câþiva ani dupã
perioada 2008, economisirea ne-a
ajutat sã trecem mai departe ºi ace-
laºi lucru se întâmplã ºi acum. În
2020, când a izbucnit pandemi, po-
pulaþia a economisit foarte mult,
apoi a putut sã consume din rezerve-
le pe care le-a fãcut.

EMILIAOLESCU
(continuare în pagina 9)

Scãdere fãrã
precedent a
creditãrii ipotecare
din Germania

U
n declin anual de aproape
55% a valorii creditelor ipo-
tecare noi acordate în Ger-
mania s-a înregistrat în fe-

bruarie 2023, dupã cum aratã cele
mai recente date ale bãncii
centrale, Bundesbank (vezi
graficul 1).

Scãderea anualã a depãºit
pragul de 10% în iulie 2022,
iar de atunci declinul s-a acce-
lerat pânã la 43,3% în decem-
brie 2022 ºi 49,2% în prima
lunã a acestui an.

Valoarea noilor credite ipotecare
a fost de 12,05miliarde de euro în fe-
bruarie 2023, conform datelor de la
Bundesbank. Un nivel mai redus s-a
înregistrat în februarie 2010, de
11,89miliarde de euro. Valoareama-
ximã a creditelor ipotecare noi a fost
de 32,27 miliarde de euro, în luna
martie 2022.

Atunci Bundesbank raporta o
dobândã efectivã de 1,7% pentru
creditele ipotecare, care era deja cu

aproape 40% peste minimul istoric
de 1,2% (vezi graficul 2).

Dupã o creºtere fãrã precedent de
la înfiinþarea zonei euro, dobânzile
pentru creditele ipotecare din Ger-

mania au ajuns la 3,9% în fe-
bruarie 2023, un nivel de pe-
ste douã ori ºi jumãtate mai
mare decât cel înregistrat în
aceeaºi perioadã a anului
anterior.

Într-o analizã a firmei Bar-
kow Consulting se subliniazã
cã noile recorduri negative

ale creditãrii ipotecare nu iau în con-
siderare inflaþia înregistratã pe piaþa
imobiliarã rezidenþialã.

Indicii preþurilor de pe piaþa imo-
biliarã din Germania, publicaþi lunar
de Europace AG, aratã cã preþurile
apartamentelor ºi-au accelerat scã-
derea anualã în februarie 2023, pânã
la 15,1%, de la 13,9%, pe fondul unei
scãderi lunare de 0,1%, pânã la o va-
loare medie de 271 de mii de euro.

(continuare în pagina 4)

BERD: Experþi de
top nu gãsesc bazã
pentru suspendarea
licenþei Euroins
l BERD susþine cã Euroins avea o situaþie financiarã solidã

când i-a fost retrasã licenþal ”Banca sprijinã gãsirea unei

soluþii fãrã costuri suplimentare pentru deþinãtorii de poliþe

sau contribuabili”, se aratã într-un comunicat al instituþiei

l BERD este acþionar al Euroins Insurance Group din

Bulgaria, societatea-mamã a Euroins România

B
anca Europeanã pentru Re-
construcþie ºi Dezvoltare
(BERD) susþine cã Euroins
România avea o situaþie fi-

nanciarã solidã, când i-a fost retrasã
licenþa de cãtre Autoritatea de Su-
praveghere Financiarã (ASF), con-
form unui comunicat de ieri al insti-
tuþiei. Acesta subliniazã cã, potrivit
unei analize aprofundate realizatã
de experþi de top, nu exista bazã
pentru suspendarea licenþei Euroins.

La jumãtatea lunii trecute, supra-
veghetorul pieþei a retras licenþa de
funcþionare a asigurãtorului ºi a soli-
citat falimentul acestuia. Potrivit
ASF, compania de asigurãri nu deþi-
nea capitalul de solvabilitate (SCR)

necesar, în valoare de 2,19 miliarde
lei, ºi nici fondurile pentru acoperirea
MCR, în cuantum de 1,75 miliarde
lei.

Conform comunicatului de ieri,
Consiliul Euroins Insurance Group
din Bulgaria, sprijinit de BERD, a
comandat o analizã actuarialã inde-
pendentã a Euroins România, reali-
zatã de cãtre un expert actuarial de
renume la nivel mondial, iar analiza
nu a schimbat punctul de vedere al
bãncii cu privire la situaþia financia-
rã solidã a asigurãtorului din þara
noastrã.
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CÃLIN
RECHEA

E
ste bine ca populaþia sã facã economii, chiar dacã vorbim
de crize suprapuse, considerã Bogdan Neacºu, Preºedin-
tele Consiliului Director al Asociaþiei Române a Bãncilor ºi
Preºedintele CEC Bank. Afirmaþia a fost fãcutã în cadrul
primului interviu din cele 12 realizate de jurnaliºti con-
sacraþi cu reprezentanþi ai top managementului bancar în

cadrul proiectului lansat de Centrul de Soluþionare Alternativã a Liti-
giilor din domeniul Bancar (CSALB) pe temede educaþie financiarã.
Referitor la cât de pregãtit este sistemul bancar în cazul în care cri-
zele prin care trecem se vor accentua, Bogdan Neacºu ne-a spus:
�Sigur cã existã ºi varianta în care lucrurile pot sã escaladeze sau sã
se ducã într-o direcþie total nedoritã. Ce vã pot spune din interiorul
sistemului bancar este cã noi, în permanenþã, luãm în calcul tot fe-
lul de scenarii. Este ca atunci când faci un Disaster Recovery Cen-
ter ºi trebuie sã elaborezi ºi sã poþi pune în aplicare câteva scenarii.
Chiar dacã aceste scenarii sunt ipotetice încercãm sã ne imaginãm
ce decizii trebuie luate ca sã facem faþã în primul rând cererilor po-
pulaþiei - fie cã vorbim de lichiditãþi, de operaþiuni sau de alte nece-
sitãþi -, astfel încât sã le oferim clienþilor confortul cã banii sunt în
siguranþã sau cã pot dispune de ei în orice moment�.


